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در سوريه چه خواهد شد
 اين روزها تحولات در غرب آسيا داراي دو 
ويژگي است:  سرعت و   پيچيدگي. سرعت 
تحولات به قدري اس��ت كه تقريباً همه 
بازيگران و نيروهاي مؤثر در آن، از آن جا 
مانده اند. »اخبار ملي اسرائيل« مي گويد 
آژانس اطلاعاتي رژيم از جمله موس��اد و 
اداره اطلاعات ارتش اسرائيل )LDF( در 
ماجراي س��وريه دچار خطاي اطلاعاتي 
شده است و نتوانس��ته سرعت پيشروي 
شورش��يان و سقوط دولت بش��ار اسد را 
پيش بيني كند. ديگر بازيگران مؤثر منطقه هم دچار همين وضعيت اند، 
يعني تحليل هايشان از س��رعت تحولات جا مانده است. »پيچيدگي 
تحولات« ديگر ويژگي منطقه غرب آسيا است. اين پيچيدگي دلايلي 
دارد كه از جمله  اصلي ترين آن تع��دد بازيگران اصلي و   چرخش هاي 
آني بازيگران خرد و كلان است. در اين وضعيت شورشيان به پايتخت 
سوريه رسيدند و دولت سوريه به رياست بشار اسد را ساقط كردند. اين 
وضعيت موجب شكل گيري سؤالاتي شده است، كه از آن جمله مي توان 

به سؤال زير اشاره كرد. 
چهكسيپيروزميدانسوريهشدهاست

بازيگران ميدان سوريه را مي توان ذيل چند محور دسته بندي كرد: 
 محور غربي: شامل امريكايي ها، رژيم اسرائيل و فرانسوي ها كه هدفشان 

تأمين امنيت اسرائيل در سوريه است. 
 محور اخواني: ش��امل تركيه و قطر كه هدفشان تشكيل دولت اخواني 
در سوريه است. البته هدف توس��عه ارضي را نيز مي توان براي تركيه 

برشمرد. 
 محور عربي: ش��امل عربس��تان، اردن، ام��ارات و مصر ك��ه اولويت 
اصلي شان خارج كردن س��وريه از محور مقاومت و تبديل سوريه به 
يكي از همپيمانان خود بود. اين ه��دف را با راهبرد جايگزين كردن 
بشار با يك مهره عربي- غربي دنبال كردند، سپس سياست تضعيف 
سوريه را در پيش گرفتند و دست آخر به سياست تطميع بشار اسد 

روي آوردند. 
  محور مقاومت اسلامي: شامل ايران، عراق، يمن و لبنان كه هدفشان 
نگاه داشتن سوريه در محور مقاومت عليه رژيم اسرائيل و غرب بود. 

در نگاه اول، بازيگر پيروز اين ميدان، محور اخواني اس��ت. امروز در 
سوريه دست برتر با شورشياني اس��ت كه در توافق با محور اخواني 

هستند. اما اين پيروزي چالش هاي اساسي و ذاتي دارد:
اول اينكه شورشيان مسلح ش��امل گروه هايي است كه در ميانشان 
هسته هاي تروريس��تي نقش پر رنگي دارند و نمي شود آن را كتمان 
كرد. دوم اينكه اتحاد شكل گرفته تحت عنوان »هيئت تحرير شام«، 
نه در سوريه فراگيري مطلق دارد و نه در درون خود، توافقات محكمي 
بسته شده است. مهم ترين عنصر توافق يعني »نه به اسد« ديگر وجود 

ندارد و لذا وضعيت رو به وخامت خواهد گذاشت. 
آيندهسوريهچهخواهدشد؟

سه سناريو براي سوريه محتمل است: 
  اول، تبديل س��وريه به ليبي: اگر جنگ بر س��ر قدرت شكل بگيرد، 
يا اينكه محورهاي ديگ��ر مؤثر در منطقه ب��ه نقش آفريني فعال در 
سوريه روي بياورند، نظير آنچه عربستان در ليبي كرد، آنگاه دوري از 
خشونت و بي ثباتي سياسي، سوريه را فرا خواهد گرفت. سرزميني كه 
ثبات سياسي ندارد، مزرعه پرورش تروريسم خواهد بود. تخم داعش 
جست وجوگر چنين مزرعه اي اس��ت. اين مزرعه در مجاورت تركيه 
خواهد بود. اين يعني تركيه بازي برده را به سرعت خواهد باخت. در 
كنار آن اردن و رژيم اسرائيل هم متضرر خواهند شد. البته براي عراق 

و لبنان هم شرايط بد خواهد بود. 
  دوم، تبديل سوريه به يوگسلاوي: به نظر مي رسد هيچ يك از خرده 
بازيگران س��وريه قدرت تمام كنندگي لازم را نداشته باشند. در اين 
وضعيت اگر توافق هاي سياسي خرده بازيگران سوريه بر خشونت ها 
پيش��ي بگيرد، نتيجه  آن تجزيه س��وريه خواهد بود، آن هم با دامنه 
محدودتري از خشونت. پر واضح است اگر سوريه تجزيه شود يكي از 
كشورهاي ممكن التأسيس، كشوري خواهد بود كه نيروهاي مسلح 
كرد به دنبال تأسيس آن در استان هاي شمالي و شرقي سوريه خواهند 
رفت. بايد دانس��ت كه نيروهاي كرد در اين مناطق نفتخيز، حمايت 
مستقيم امريكايي ها را دارند. تأسيس كشور كرد با حمايت امريكا به 
ضرر تركيه، عراق و ايران است. پس در صورت تكرار تجربه يوگسلاوي 
در سوريه، باز بازنده تركيه خواهد بود، حتي اگر در آن هنگام توانسته 

باشد حلب را با يك سياست توسعه ارضي از آن خود كند. 
سوم، تش��كيل دولت اخواني- س��لفي: اگر توافق هاي شورشيان با 
هم به هم نخورد و اگر هيچ يك از س��ه محور غربي، عربي و مقاومت 
اسلامي در وضعيت امروز س��وريه مداخله نكند، آنگاه ممكن است 
كشور يكپارچه  اخواني تحت عنوان سوريه حفظ شود. تشكيل اين 
دولت دو چالش دارد. اول اينك��ه رويكردهاي اخواني در مقام دولت 
به سرعت س��ر از س��لفي گري در خواهد آورد ) نظير اتفاق مصر( و 
چنين دولتي هم با تركيه و عربستان سر ناسازگاري خواهد داشت. 
دوم اينكه ستون فقرات هيئت تحريرشام را نيروهاي سابق القاعده 
تشكيل داده اند و اگر اين نيروها دولت آينده را تشكيل دهند، چنين 
دولتي براي امريكا و غرب بسيار نامطلوب است. اگر هيئت تحريرالشام 
بتواند قدرت را در مقام دولت سوريه تثبيت كند، شگفتي آن خواهد 
بود كه القاعده در مقام دولت، در ديگر سوي درياي مديترانه، همسايه 

اروپا خواهد شد. 
با لحاظ اين سه سناريو، به نظر مي رس��د حامي وضعيت امروز سوريه 
در حال بازي با آتش است. بازي با كارت گروه هاي مسلحي كه بخشي 
از آنها را تروريست ها تشكيل داده اند، بازي مطمئني نيست. القاعده را 
امريكا تأسيس كرد اما اين كارت، به سرعت عليه امريكا عمل كرد، بازي 
با چنين كارت هايي با نگاه كوتاه مدت شايد موجب دستاورد شود اما در 

بلند مدت پر مخاطره است. 
چهچيزبرايايرانمطلوباست؟

در س��ناريو اول يعني در وضعيت تبديل س��وريه به ليبي، ايران بايد 
تلاش كند در محور لاذقيه، طرطوس، حمص و دمش��ق، يك نيروي 
نيابتي قدرتمند سامان دهي كند. بهتر است اين نيروسازي با همكاري 

روسيه رخ دهد. 
در س��ناريو دوم با محوريت لاذقيه، طرطوس، حمص و دمش��ق بايد 
هسته اصلي كشور سوريه بزرگ حفظ شود. شكل گيري اين كشور مانع 
از رسيدن كردها و ديگر خرده بازيگران سوريه به دريا مي شود و بدون 

مزيت نسبي دريا، وجودشان كم معنا است. 
در س��ناريو س��وم تا حد ممكن ايران بايد از الگوهاي مردم سالار براي 
س��وريه  واحد، پش��تيباني كند. تجربه نش��ان داده در س��ازوكارهاي 
مردم س��الار، مردم منطقه ب��ه جريان هاي اس��لام گراي معقول رأي 
مي دهند كه با ايران مي توانند همكاري س��ازنده داش��ته باش��ند. در 
صورت نرفتن سوريه به س��مت روندهاي مردم س��الار، ايران بايد در 
ميان مسلحين جريان هاي اس��لامگراي ضد اسرائيل را مورد حمايت 

قرار دهد. 

   ايرنا:محمدرضا باهنر، دبيركل جامعه اسلامي مهندسين با اشاره 
به شعار محوري رئيس جمهور، وفاق را از ضرورت هاي نظام برشمرد و با 
تأكيد بر اينكه موضوع وفاق را نبايد با افراط و تفريط تعريف كنيم، گفت: 
معتقدم در جريان وفاق، اين دولت در مجموع تا امروز خوب عمل كرده 

است و نمره قابل قبولي مي گيرد. 

حمايتخانوادهشهدايمدافعحرمازفرماندهاننظامي

 تخريب جبهه مقاومت حربه دشمن است

دراين10روزيكهوضعيتداخليس�وريهبه
همريختتاديروزكهدولتسقوطكرد،برخي
درداخلكش�ورس�يبلحملاترابهس�وي
فرماندهاننظاميبردندكهچراكارينميكنند.
اينميانانتشارتصويرفرماندهنيرويقدسدر
حسينيهامامخمينيوشركتدرمراسمعزاي
فاطميهموجديگ�ريازانتقاداتراازس�وي
اينجريانموجبش�د.گوياانتظارداش�تند
فرماندهايرانيوس�طدمشقباش�د!درحالي
كهازقضاميتوانستندنتيجهبگيرندكهعدم
حضورايراندرسوريهوچرخشهايسياسي
س�وريهچهنتيجهايبرايآنهارقمزدهاست.
گزاره اي كه اين روزها زياد مط��رح و بهانه اي براي 
تخريب فرماندهان نظامي ايران شد، اين بود كه خون 
مدافعان حرم چه مي شود و با چاشني دلسوزي براي 
خانواده مدافعان حرم بيان مي شد. شايد بسياري 
از تحليل گران مي توانس��تند به اين سؤالات پاسخ 
دهند يا از فرماندهان دفاع كنند كه همين اتفاق هم 
افتاد، اما بهترين پاسخ، بيانيه روز گذشته جمعي از 

همسران شهداي مدافع حرم بود كه منتشر شد. 
اين نامه كه در پي تحولات اخير س��وريه و سقوط 
دولت اين كشور منتشر شد، نكاتي را بيان مي كند 
كه شنيدن آن از زبان كساني كه عزيزترين كسان 
خ��ود را در راه دف��اع از حرم حضرت زينب س��لام 
الله عليها از دست داده اند، قوت ايمان آنها را مي رساند 
و نشان مي دهد كه نه فقط خود شهدا كه همسران 
آنها نيز انسان هايي خاص بودند كه مورد امتحان الهي 

در آزموني بدين سختي قرار گرفتند. 
در اين نامه آمده كه »ش��ايد هيچ كس ب��ه اندازه 
خانواده هاي ش��هداي مدافع حرم نس��بت به اين 
وقايع، دل نگران و دردمند نباشد و با اشك و خون 
دل اين وقايع را دنبال نكنند در گوش��ه و كنار نيز 
صداهايي به گوش مي رسد و قلم هايي مي نگارند كه 
ثمره خون شهداي شما چه شد؟ خون شهداي شما 
پايمال شد در جواب اين افراد تنها مي توانيم به پيام 
امام خميني)ره( در قبول قطعنامه ۵۹۸ اشاره كنيم 
كه فرمودند: "در آينده ممكن است افرادي آگاهانه 
يا از روي ناآگاهي در ميان مردم اين مسئله را مطرح 

نمايند كه ثمره خون ها و شهادت ها و ايثارها چه شد. 
اينها يقيناً از عوالم غيب و از فلسفه شهادت بيخبرند 
و نمي دانند كسي كه فقط براي رضاي خدا به جهاد 
رفته است و سر در طبق اخلاص و بندگي نهاده است 
حوادث زمان به جاودانگ��ي و بقا و جايگاه رفيع آن 
لطمه اي وارد نمي سازد و ما براي درك كامل ارزش 
و راه شهيدانمان فاصله طولاني را بايد بپيماييم و در 
گذر زمان و تاريخ انقلاب و آيندگان آن را جست وجو 
نماييم مسلم خون شهيدان انقلاب و اسلام را بيمه 
كرده است خون ش��هيدان براي ابد درس مقاومت 
به جهانيان داده اس��ت و خدا مي داند كه راه و رسم 
شهادت كور شدني نيست؛ و اين ملت ها و آيندگان 
هستند كه به راه ش��هيدان اقتدا خواهند نمود."« 
و در ادامه افراد را از تضعي��ف فرماندهان مقاومت 
برحذر داشته اند: »نگراني از اوضاع سوريه و تحولات 
محور مقاومت باعث گرديده عده اي نااميد ش��ده و 
فرماندهان جبهه مقاومت را م��ورد نقد كنايه آميز 
و خارج از دايره انصاف قرار داده و زمينه س��از شوند 
تا اين ادبيات به جامعه س��رايت كند يقين بدانيد 

هرگونه ايجاد يأس و نااميدي و ايجاد ترس و اشاعه 
شايعه قطعاً خواست دشمن است و ما خانواده هاي 
شهداي مدافع حرم هرگونه توهين و اقدام دشمن 
ش��ادكن را نس��بت به فرماندهان جبهه مقاومت 

محكوم مي نماييم. «
و در پايان آمده كه »اخبار ناگوار سقوط شهرهايي 
را كه خون ش��هدايمان در آنجا ريخته شده دنبال 
مي كنيم ولي به فرماندهانمان اعتماد داريم و صبر 
مي كنيم و از همه كساني كه قلم در دست دارند و 
اهل تحليل هستند درخواست داريم؛ مبادا در نقدها 
و تحليل ها جبهه مقاومت و محور آن يعني جمهوري 
اسلامي را تخريب كنيد كه اين از بين بردن وحدت 

و حربه دشمن است. «
خونيكهب�رايرضايخداريختهش�د

گمنميشود
پدر ش��هيد مدافع حرم حس��ن رجايي ف��ر هم در 
گفت وگو با فارس در مازندران با اشاره به جريانات 
و تح��ولات منطقه ب��ه ويژه س��وريه اظه��ار كرد: 
تحولات سوريه ارتباطي به خون شهداي مقاومت 
ندارد؛ خون��ي كه براي رضاي خداوند ريخته ش��د 
گم نمي ش��ود و كار خودش را خواه��د كرد. اصغر 
رجايي فر با بيان اينكه شهداي ما وظيفه خودشان را 
به درستي انجام دادند، تصريح كرد: تحولات روزگار 
مي آيد و مي رود، ولي شهدا كار خودشان را كردند و 

اجر خودشان را گرفتند. 
وي با تأكيد بر اينكه خداوند بزرگ ترين محافظ و 
ياري دهنده جريان حق است تأكيد كرد: پيروزي 
نهايي با جبهه مقاومت اس��ت و ما همچنان آماده 
دفاع و حركت در اين مس��ير هس��تيم. پدر شهيد 
حس��ن رجايي فر با بيان اينكه خداوند بزرگ ترين 
مدافع خون شهيدان ما است، گفت: ما براي جبهه 
مقاومت شهيد داديم و تا جان در بدن داريم در اين 

مسير خواهيم ماند. 
شهيد مدافع حرم حس��ن رجايي فر در چهارم تير 
ماه ۱۳۵۴ در يكي از روستاهاي خوش آب و هواي 
كامي كلا از توابع بندپي غربي، ش��هر خش��رودپي 
شهرستان بابل متولد شد. وي روز ۱۶ ارديبهشت 
در عمليات ناجوانمردانه تروريست هاي تكفيري، 
به همراه ۱۴ مدافع حرم ديگر از اس��تان مازندران 
در منطقه خان طوم��ان به درجه رفيع ش��هادت 

نائل آمدند. 
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بي انصافي است كه خدمات اسد پدر و اسد پسر را به كشور و مردم ايران 
و انقلاب اسلامي ناديده بگيريم و به اس��تناد برخي بداخلاقي هاي اخير 
بشار، چشم بر همه خدمات اين دو به خودمان در ۴۵سال اخير ببنديم 

و نامردي كنيم. 
همه مي دانيم در جريان جنگ تحميلي كه تمام كشورها در ظاهر يا باطن 
يا با صدام حسين بسته بودند يا دل خوش��ي از انقلاب اسلامي نداشتند، 
كوچك ترين كمكي به كشورمان نكردند و ما را در معركه مقاومت در برابر 
تمام دنيا تنها گذاشتند. در اين ميان، تك وتوكي از كشورها و در رأس آنها 
دولت سوريه به رهبري مرحوم حافظ اسد دست ياري به مردم ما دادند و از 

هيچ كمك لجستيك و سياسي دريغ نكردند. 
هنگامي كه در سال 2000 ميلادي حافظ اس��د بر اثر سكته قلبي از دنيا 
رفت و بشار به حكومت رسيد، كمتر كسي اين اميد را داشت كه اين پزشك 
جوان ۳۵ساله بتواند راه پدر را در همراهي با مردم و نظام اسلامي ايران ادامه 
دهد. اما در كمال تعجب اين اتفاق افتاد و اسد جوان حتي بهتر از پدر با ايران 
اسلامي همراه شد. او در حوزه داخلي كش��ورش هم دست به اصلاحاتي 
ضروري زد كه فضاي تقريباً بسته زمان پدرش را تا حدود زيادي باز كرد و 
در حوزه خارجي هم بهتر از او، هم در ميدان و هم در ديپلماسي، در مقابل 
امريكا و اسرائيل مقاومت كرد تا جايي كه خشم كشورهاي عربي وابسته به 

غرب فوران كرد و او را از اتحاديه عرب اخراج كردند. 
بشار اسد حتماً در حوزه حكمراني و مديريت كشور دچار ضعف ها و اشتباهاتي 
بوده است، اما اين اشتباهات نسبت به بسياري از كشورهاي عربي و غير عربي 
بسيار كمتر است و تا حدي نبوده كه همزمان امريكا و اسرائيل و ارتجاع عربي و 
تركيه و بسياري از ديگر هم پيمانان آشكار و پنهان امروز اسرائيل و امريكا اجازه 
داشته باشند نيرو به داخل مرزهاي جغرافيايي آن گسيل كنند و پايگاه نظامي 
بزنند و نفت اين كشور را به يغما ببرند و رسماً اعلام كنند كه به تروريست ها و 
معارضان سوري و غيرسوري اين حكومت تجهيزات مي دهند و تشويقشان 
مي كنند كه نظام حاكم بر اين كشور را ساقط كنند. هيچ كدام از معاهدات 
بين المللي و قوانين جهاني به كساني چون اردوغان حاكم تركيه اين اجازه را 
نمي دهد كه مصاحبه كند و رسماً بگويد »ما از بشار اسد درخواست كرديم 
و گفتيم كه بيا آينده سوريه را با هم تعيين كنيم.«! و مضحك تر اينكه چون 
نيامده، حالا من هم لشكريان مجهز كرد و ترك خود را به آنجا مي فرستم تا 

شهر به شهر و استان به استان سوريه را اشغال كنند!
در هر صورت، براي من ايراني بش��ار اسد يك دوس��ت و يك همراه و يك 
همسوي سياسي در چندين دهه بوده و خدمات فراواني كرده كه از هيچ 
رئيس حكومت ديگري دريافت نشده و اگر هيچ كدام از اينها هم نبود، به 
عنوان يك انسان آزاده از اينكه كس��ي چون او يك ربع قرن در برابر امريكا 
و اسرائيل مقاومت كرد و راه كمك رساني و تقويت مقاومت را گشوده نگه 
داشت، به شدت قابل احترام است، حتي اگر به دلايلي كم آورده باشد و تن 
به فريب وعده هاي دشمنان ديروز داده باشد و هشدارهاي دلسوزانه پنج ماه 
پيش رهبر انقلاب اسلامي و سيدحسن نصرالله را براي بقاي خودش به گوش 
نگرفته باشد يا هر چيز ديگري؛ و اين روزهاي بسيار تلخ را رقم زده باشد. 
براي من همين 2۵سال مقاومت و همياري با اين جبهه قدسي، ارزشمند و 
ستودني است و من به همين دليل او را يكي از مقاوم ترين رهبران سه دهه 
اخير جهان مي دانم، و اگر باز هم ايستاده بود و مقاومت كرده بود شأني حتي 

بيشتر از فيدل و چگوارا پيدا مي كرد كه نكرد!
مي ماند يك نكته و يك سؤال رايج اين روزها: تكليف اين همه سال مجاهدت 
و شهادت مستشاران عزيز كشورمان در آنجا چه مي شود؟ پاسخ به نظر من 
نبايد آن قدرها هم سخت باشد: ما اولاً براي اسد و براي سوريه آنجا نبوديم؛ 
ما براي آرمان هايي بسيار والا در آنجا حضور داشتيم و به همه اهدافمان در 
مدت حضور رسيديم. ما در اين مدت از حرم زينب كبرا سلام الله عليها دفاع 
كرديم و نگذاشتيم لطمه اي به آن بخورد، ما با حزب الله و سوريه و فلسطين 
همپيماني وثيقي داشتيم كه مانع از آن شد كه ارتش رژيم صهيونيستي به 
كيان امت اسلامي صدمه بزند و اگر وارد اراضي اسلامي شده از آنجا با خواري 
و خفت خارج شد، ما آنها را براي مقابله و مقاومت آماده تر و آبديده تر كرديم 
و آنها در اين ماه ها نشان دادند كه خود استاد مبارزه و مجاهده و مقاومت در 
جهان اند، و ما با اين همپيماني اجازه نداديم ارتش نجس صهيوني به مرزهاي 
ايران و عراق نزديك شود و دشمن را به فرمايش اميرالمؤمنين عليه السلام 

بسيار دورتر از اراضي خود نگه داشتيم و در آنجا با او به مصاف برخاستيم. 
علاوه بر همه اينها اين سخن بلند امام خميني همچنان مرامنامه ما و همه 

سربازان و منتظران مهدي موعود عج است كه:
»ما در جنگ براي يك لحظه هم نادم و پشيمان از عملكرد خود نيستيم. 
راستي مگر فراموش كرده ايم كه ما براي اداي تكليف جنگيده ايم و نتيجه 
فرع آن بوده است. ملت ما تا آن روز كه احساس كرد كه توان و تكليف جنگ 
دارد به وظيفه خود عمل نمود. و خوش��ا به حال آنان كه تا لحظه آخر هم 
ترديد ننمودند، آن ساعتي هم كه مصلحت بقاي انقلاب را در قبول قطعنامه 
ديد و گردن نهاد، باز به وظيفه خود عمل كرده است. . . تأخير در رسيدن به 
همه اهداف دليل نمي شود كه ما از اصول خود عدول كنيم. همه ما مأمور 
به اداي تكليف و وظيفه ايم نه مأم��ور به نتيجه. اگر همه انبيا و معصومين 
عليهم السلام در زمان و مكان خود مكلف به نتيجه بودند، هرگز نمي بايست 
از فضاي  بيشتر از توانايي عمل خود فراتر بروند و سخن بگويند و از اهداف 
كلي و بلندمدتي كه هرگز در حيات ظاهري آنان جامه عمل نپوشيده است 

ذكري به ميان آورند. «
آري، ما به همه لحظات اين س��ال هاي دفاع از حرم و دفاع از فلس��طين و 
دفاع از مقاومت و مظلومان جهان افتخار مي كنيم و باز هم براي ادامه اين 

افتخارآفريني پايه ايم. 

ما پشيمان نيستيم

تقی دژاکام
روزنامه نگار

رئيسمجلسشوراياسلاميباتأكيدبراينكه
بيشازهرزمانديگريبهانس�جام،همكاري
ووحدتوهمدل�يميانقواني�ازداريمگفت:
برنام�ههفت�متوس�عهميث�اقومح�وروفاق
ماس�ت.ارزشوفاقوهمدليوابستهبهايجاد
ارزشاف�زودهومنفع�تب�رايمردماس�ت.
محمد باقر قاليباف روز گذشته در مراسم روز دانشجو 
در دانشگاه تهران با بيان اينكه وفاق موضوعي بسيار 
مهم است، تصريح كرد: رفاه نيز موضوع ارزشمندي 
است و ما با اصل وفاق مشكلي نداريم. امروز بيش از 
هر زمان ديگري نيازمند انسجام، همكاري، همدلي 
و وحدت در جامعه هستيم. اگر اين وفاق و همكاري 
به نفع مردم نباشد، خاصيتي نخواهد داشت. قاليباف 
تصريح كرد: دولت نيز بارها تأكيد كرده كه محور 
وفاق بايد سياست هاي ابلاغي كلان و برنامه هفتم 
باش��د كه به عنوان ميثاق ملي پذيرفته شده است. 
قاليباف اضافه كرد: وفاق و همدلي تنها زماني مؤثر 
خواهد بود كه بتواند مش��كلي را ح��ل كند. امروز 
وظيفه ما، به عنوان مسئولان، اين است كه كارآمدي 
دين در اداره جامعه را به اثبات برسانيم و مشكلات 
مردم را به حداقل برسانيم. اگر دغدغه دين، انقلاب و 
مردم را داريم، بايد به اين هدف متعهد باشيم و براي 

تحقق آن تلاش كنيم. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي در ادامه به قانون عفاف 
و حجاب اش��اره كرد و گفت كه بنده به عنوان يك 
نماينده از مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي و به 
عنوان خدمتگزار نمايندگان در مجلس، توفيق رياست 
مجلس را به عهده دارم، بدون شك، يكي از وظايفي 
كه طبق قانون اساسي به دوش بنده است، اين است 
كه از قانوني كه در مجلس شوراي اسلامي، بر اساس 
قانون اساسي و رأي نمايندگان قانون مي شود از آن 

دفاع كنم و حتماً دفاع مي كنم، اين وظيفه قطعي من 
از جهت قانوني و شرعي است، فارغ از اينكه من آن 
را بپسندم يا نپسندم، وظيفه ماست. رئيس مجلس 
تصريح كرد: وقتي موضوعي قانوني ش��د، همه بايد 
به آن متعهد باشيم، غير از آن هرج و مرج مي شود، 
در جامعه اسلامي و ايران عزيزمان و سابقه قبل و بعد 
از اسلام آن، اين است كه حجاب و پوشش، هميشه 
روشن مورد توجه بوده اس��ت. قاليباف تأكيد كرد: 
همين طور كه رهبر معظم انقلاب هم فرمودند، چه از 
جهت قانوني و چه از جهت سياسي، كه ما شرعاً بايد 
به حجاب توجه كنيم و وظيفه ديني و ملي ما است و 

بايد به او معتقد باشيم و پيش رويم. 
راهاصلاحقانونبازاست

وي اضافه كرد: بعد از اين ممكن است موضوعاتي 
باشد، اخيراً رئيس جمهور محترم و معاون حقوقي 
ايش��ان گفتند كه در بخش هايي از قان��ون ابهام و 
اشكالاتي داريم، مس��ير اين هم روشن است و اگر 
واقعاً اش��كالي وجود دارد، همان قانوني كه اين را 

تصويب كرده، همان قانون مسير را براي اصلاح آن 
قرار داده است. رئيس مجلس ادامه داد: يك فصل 
از قانون عفاف و حجاب حوزه قضايي و جرم انگاري 
است، بقيه مواد و اصول قانون بر اساس يك مطالعه 
دقيق كه در هم��ان حوادثي كه اتف��اق افتاد و در 
مجلس دنبال كرديم، ۳2 دستگاه نسبت به موضوع 
حجاب مسئوليت داشتند، ۳۱ دستگاه نسبت به 
وظيفه شان كوتاهي كردند، من اين را به صراحت در 
مجلس بعد از بررسي و نظارتي كه انجام شد، گفتم. 
قاليباف تصريح كرد: تنها وظيفه اي كه با نقص هم 
انجام مي داد، فقط نيروي انتظامي ب��ود و يكي از 
علت هايي كه اين تنش ه��ا به وجود آمد، كه حتي 
در قانون جديد هم گشت ارش��اد را حذف كرديم، 
با تجربه اي كه در پليس داش��تم، اين قانون براي 
۳۱ دستگاهي كه مكلف هستند كار ايجابي انجام 
دهند كه نمي دادند، در اين قانون وظيفه معلوم و 
پيگيري را دنبال كرديم، چرا نبايد آنها را ببينيم؟ 
در قانون حجاب به هيچ عنوان برخورد فيزيكي اصلًا 

وجود ندارد. اين قانون اساساً به دنبال بازدارندگي 
از حرمت ش��كني در محيط هاي عمومي اس��ت، 
هرگز و مطلق به دنبال دخالت در امور ش��خصي 

افراد نيست. 
قدرتجمهورياسلامي

بهقلبمردماست
رئيس مجلس شوراي اسلامي در بخش ديگري از 
سخنان خود با تأكيد بر اين نكته كه ما به موشك ها 
و اقتدار نظامي م��ان افتخار مي كني��م، اما قدرت 
جمهوري اسلامي به قلب مردم است،  تصريح كرد: 
انس��جام، وحدت و محبت ميان مردم بايد حفظ 
ش��ود؛ نقد س��ازنده و كمك به يكديگر لازمه اين 
مسير است. وي گفت: كش��ور ما از منابع انساني و 
مادي سرشاري برخوردار است، اما ديدن مهاجرت 
جوانان و هدررفت منابع، به ويژه انرژي، قلب ما را به 
درد مي آورد. روزانه نزديك به ۳ ميليون بشكه نفت 
به دليل مصرف نادرست هدر مي رود، و اين مسئله 
تنها با كمك و اراده جوانان قابل حل است. وي اظهار 
كرد: به عنوان يك خدمتگزار، خود را مكلف مي دانم 
كه بستري براي حضور و فعاليت جوانان فراهم كنم. 
از تجربه خودم مي گويم:در دوران مديريت، هميشه 
به جوانان اعتماد كردم و فرصت هاي بزرگي به آنها 
دادم. اين باور من اس��ت كه با اتكا به نيروي جوان 
و با حفظ انسجام، مي توانيم حركت كنيم و آينده 
بهتري براي كشور رقم بزنيم. قاليباف افزود: در زمان 
داعش، به درخواست دولت سوريه و دولت عراق در 
آنجا حاضر شديم و با تكفيري ها جنگيديم. دفاع از 
امت اسلامي در برابر جنايات داعش دفاع از امنيت 
ملي ما بود. نبرد دفاع مقدس همواره با فراز و نشيب، 
شهادت، و سختي همراه بوده است. اما مهم اين است 
كه در برابر دشمن، ايمان و باور خود را حفظ كنيم. 

 قاليباف:   ارزش وفاق به ايجاد منفعت براي مردم است

     دانشگاه

     خبر
دبيركلجنبشعهداللهعراق:

امريكايي ها بايد از عراق بيرون رانده شوند
دبي�ركلجنب�شعه�داللهع�راقبااش�ارهبه
س�قوطحكومتس�وريهگفت:اتفاقاتسوريه
نگ�رانكنندهاس�تاماحكومتاس�لاميتنها
دولتاس�لامينيس�تبلكهحكومتاسلامي
ام�اموام�تداردوب�هق�درتنظامينيس�ت.
به گزارش سپاه نيوز، حجت الاسلام هاشم الحيدري، 
دبير كل جنبش عهدالله عراق در مراسم بزرگداشت 
روز دانشجو )اجتماع س��ربازان عصر ظهور( كه در 
دانش��گاه امام حس��ين عليه الس��لام برگزار شد، با 
اش��اره به حكومت هاي ديني در طول تاريخ گفت: 
تعداد مح��دودي حاكميت اس��لام در تاريخ داريم، 
مانند حكومت حضرت س��ليمان و حضرت محمد 

رس��ول الله)ص( و چهارمين آنها حكومت امام علي 
عليه الس��لام و بع��د حكومت امام حس��ن مجتبي 
عليه السلام بود و حكومت جمهوري اسلامي ايران 
شش��مين حكومت اس��لامي در طول تاريخ است. 
وي با اشاره به سقوط حكومت سوريه گفت: اتفاقات 
سوريه نگران كننده است اما حكومت اسلامي تنها 
دولت اسلامي نيس��ت بلكه حكومت اسلامي امام و 
امت دارد و به قدرت نظامي نيست. هاشم الحيدري 
با بيان اينكه ما درگير جنگ تركيبي هستيم گفت: 
من گفتم كه بعد از لبنان نوبت س��وريه است و بعد 
جنگ اصلي در عراق خواهد ب��ود، زيرا بزرگ ترين 
سفارت جهان سفارت امريكا در عراق است كه بايد 

بيرون رانده شوند. 
دبيركل جنبش عه��دالله عراق در ادام��ه به بيانات 
رهبر معظم انقلاب اسلامي در خصوص جهاد تبيين 
اش��اره كرد و گفت: جهاد تبيين بس��يار مهم است. 
وضع اقتصادي در ايران نسبت به كل جهان خيلي 
خوب است؛ اگر چه ش��ايد باور نكنيد، چون جنگ 
رسانه اي شما را سردرگم كرده است. وضع معيشت 
مردم ايران نسبت به آلمان، ايتاليا و امريكا قطعاً بهتر 
است اما آن قدر معاويه هاي زمان تبليغ كرده اند كه 
ش��ما باور نمي كنيد؛ همان گونه كه معاويه آن قدر 
گفت علي نماز نمي خواند كه مردم كوفه و شام باور 
كردند. وي افزود: جنگ رسانه اي موجب شد كه به 

غير از فقر و مشكلات معيشتي چيزي نمي شنويم 
و پيش��رفت ها ديده نمي ش��ود. اما چرا از خوبي ها 
نمي گوييم؟ پيشرفت هاي ايران بسيار چشمگير است. 

اين پيشرفت ها در خارج نيست. 
دبير كل جنبش عهدالله عراق در ادامه ولايت فقيه را 
بزرگ ترين نعمت دانست كه بايد با جان از آن دفاع 
كرد و افزود: ايران و ولايت فقيه ستون اسلام است، 
اينجا بيت فاطمه زهرا سلام الله عليها است و حفظ 
بيت فاطمه اوجب واجبات اس��ت. تكليف ما دفاع از 
شخص حضرت فاطمه نيست چون ما نبوديم. تكليف 
ما دفاع از بي��ت فاطمه زهرا س��لام الله عليها يعني 

جمهوري اسلامي ايران است. 

وزيردفاعدرديدارمديرانطرحوبرنامه:
بايد برنامه ريزي ها را 

با تغييرات دنياي جديد وفق دهيم
وزي�ردف�اعوپش�تيبانينيروه�ايمس�لحبرل�زومن�وآوريو
انعطافپذيريدربرنامهريزيهاتأكيدك�ردوگفت:برنامهريزيها
بايدبهگونهايباش�دكهبتوانيمس�ازمانراباتح�ولاتوتغييرات
دنيايجديدوفقدهيم.نوآوريدراينمس�يريكضرورتاست.
به گزارش روابط عمومي وزارت دفاع، امير سرتيپ خلبان عزيز نصيرزاده 
وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح، در ديدار با مديران طرح و برنامه و 
بودجه وزارت دفاع بر اهميت نقش اين حوزه در راهبري و توسعه سازمان 
تأكيد كرد. وي با بيان اينكه وزارت دفاع يكي از با دانش ترين سازمان هاي 
نيروهاي مس��لح و وزارتخانه هاي دولت اس��ت، افزود: اين وزارتخانه از 
ظرفيت علمي و دانشي بسيار خوبي برخوردار است كه بايد به بهترين 
شكل به كار گرفته شود. وزير دفاع طرح و برنامه را مغز متفكر هر سازمان 
دانست و گفت: طرح و برنامه نقش اساسي و حياتي در راهبري و پيشرفت 
سازمان ايفا مي كند. اين حوزه راهبردها را اولويت بندي، اهداف را تعيين و 

چشم انداز سازمان را مشخص مي كند. 
امير نصيرزاده بر لزوم نوآوري و انعطاف پذيري در برنامه ريزي ها تأكيد كرد 
و افزود: برنامه ريزي ها بايد به گونه اي باشد كه بتوانيم سازمان را با تحولات و 
تغييرات دنياي جديد وفق دهيم. نوآوري در اين مسير يك ضرورت است.  

جعفر حسن خاني

كارشناس سياسی


